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Písně: 177, 367, 697
Pozdrav: Milí bratři a milé sestry, zdravím vás apoštolským pozdravem: 
Milost vám a pokoj od Boha Otce našeho i Pána Ježíše Krista.
Vstupní slovo: Da 2,20b-21a
čtení: Lk 6,32-36; základ kázání Lk 6,36

Milí bratři a milé sestry,
Co je to vlastně milosrdenství?
Někdy mi přijde, že je to pomalu už jen takové kostelové slovo, kt. se v 
běžném životě už moc nepoužívá. Když už, tak spíš řekneme, že někdo byl 
dobrý člověk, zachoval se laskavě, odpustil, pomáhal všem kolem sebe atd. 
Ještě se tak občas řekne, že se někdo zachoval nezištně – jakože za pomoc 
nic nechtěl. A občas se objeví i slovo filantrop – to znamená: ten, kt. miluje 
lidi, má lásku k lidem.
To vše je vlastně shrnuto v pojmu milosrdenství.
Je škoda, že se toto slova pomalu vytrácí z našeho slovníku. V Bibli je totiž 
dost důležité. Mluví o Bohu a také o nás. O tom, jací bychom měli být.
Ale vlastně proč? Co z toho budu mít, když budu milosrdný?
Lidská zkušenost přeci říká, že když na někoho budu příliš měkký, tak mě 
podrazí, vrazí kudlu do zad, nikdy se mi to nevrátí. Nabídneš prst a ukousne
ti i ruku. - Naštěstí to tak není vždy, ale stává se celkem často. Já si opravdu
nemyslím, že bychom se měli nechat zneužívat a manipulovat.
Ježíš však i ve svých slavných blahoslavenstvích říká: „Blaze milosrdným, 
neboť oni milosrdenství dojdou.“ Když jste milosrdní k druhým, tak se vám
to nějakým způsobem vrátí. - No jo, ale kde je záruka? Nedopadne to spíš 
tak, že milosrdný bude za hlupáka? Přijde na buben? Všichni ho oškubou?
Zdá se mi, že v běžném životě je snazší a kolikrát i čistší přístup „Něco za 
něco“. Říká se: „Dobré účty dělají dobré přátele.“ A v souvislosti s novým 
rokem čeká vyúčtování nejednoho z nás.
Když je dopředu jasně daná cena i odměna, případně prohřešek a trest, tak 
to pomáhá i dobrým vztahům. Prtže pak je mnohem těžší propadnout pocitu
ukřivděnosti.
Třeba, když je učitelka ve škole moc hodná a leccos dětem odpustí, někdy 
jí pak mají naopak za zlou a nespravedlivou. Jednou odpustí, jednou ne. 
Hlavně - jemu jo, mě ne.
Setkal jsem se s tím vícekrát, že děti nakonec měly radši učitelku přísnou, 

ale férovou. 
Možná pro to všechno se slůvko „milosrdenství“ pomalu vytrácí z našeho 
slovníku. Zavání totiž nespravedlností.
Nicméně Jednota Bratrská vybrala jako heslo pro letošní rok právě text, kt. 
jsme četli: „Buďte milosrdní, jako je milosrdný váš Otec.“
Tímto veršem bychom se tedy celý rok 2021 měli nechat doprovázet. A 
vzhledem k tomu, jaká je situace s koronavirem a co všechno ještě asi 
způsobí, kolik lidí zkrachuje a přijde o peníze, kolik lidí bude ještě  
nemocných a dokonce i umře… - Vzhledem k tomu všemu bude 
milosrdenství opravdu hodně potřeba.
Svým způsobem je zvláštní, že Jednota Bratrská vybrala tento verš zrovna 
pro letošní rok. Letošek totiž skýtá mnohá výročí, kt. pro tu původní 
Jednotu Bratrskou byla dost bolestivá. Mám teď na mysli především 
popravu 27 českých pánů, vyhnání nekatolických kněží a počátek 
rekatolizace. Následky Bílé Hory. Obrovskou ránu pro naši historii. Defacto
zánik českých nekatolických církví. A téma, kt. dodnes Čechy rozděluje. Už
je to 400 let.
Dočetl jsem se, že původně mělo být popravených víc a měli být mučeni. 
Císař trest zmírnil, takže těla byla zohavena až posmrtně. Ale někteří 
nedostali ani možnost si promluvit s farářem. Jiní zahynuli ve vězení… 
Každopádně to byl krutý osud, kt. potkal i řadu předáků tehdejší Jednoty 
Bratrské. - Tedy i našich předků. Jednota Bratrské v podstatě zanikla.
Myslím tedy, že by té obnovené, novodobé Jednotě Bratrské nikdo nemohl 
zazlívat, kdyby na letošek vybrala jako heslo třeba něco o posledním soudu.
O nespravedlivém věznění. O zlobě světa atd. U proroků by našli materiálu 
dost a dost!
Oni se však rozhodli raději mluvit o milosrdenství. Jakoby chtěli vyjádřit 
přání, aby nám tento rok nebyl rokem pokračující nenávisti a trápení, ale 
lásky a odpuštění. Zkrátka - Po vzoru Kristově překonávat nenávist láskou. 
Být milosrdní a možná tím spíš, že tento rok si připomínáme smutné věci a 
sám o sobě asi bude složitý.
Proč tedy máme být milosrdní? Částečně jsem už odpověděl. Třeba proto, 
že nám nic jiného nezbývá. Bez vzájemné pomoci a ohleduplnosti koronu 
prostě nepřekonáme. Kromě toho milosrdenství umí přemáhat nepřátelství. 
Zahojit staré rány. Ale pokud nebudeme k druhým milosrdní, těžko 
můžeme čekat milosrdenství od nich.
Určitě znáte takováta rčení: „Budu se k němu chovat slušně, až on se začne 



chovat slušně k mě.“ když si to řeknou všichni, tak se nikdy neusmíří.
Někdo musí hold první a odpustit, být laskavý, pomáhat a čekat, co to 
udělá. K tomu nás Ježíš vyzývá. Od toho jsme křesťané, abychom tímhle 
žili.
Nejhorší na tom je, že se nám to nejspíš nevrátí. Někteří si dobromyslnost a
laskavost vyloží jako hloupost a budou to zneužívat. Je dobré o tom vědět 
dopředu, ušetříme si zklamání. Ale to není důvod s tím přestat.
Když dopředu počítám s tím, že mi moje milosrdenství a laskavost nikdo 
nevrátí, nebudu zklamán. Ale můžu být příjemně překvapen. Mohu něco 
změnit, někoho inspirovat.
Kdybychom všechno dělali jen podle kupecké logicky – má dáti, dal – 
daleko se taky nedostaneme. Nakonec vždycky přijde něco, co si koupit 
nelze, co nelze vyčíslit, zasloužit si ani oplatit. Třeba samotný fakt, že nám 
byl dán život, nikdy nedokážeme splatit. A za soucit a milosrdenství 
většinou nemáme, co nabídnout.
A když připočteme naše hříchy a průšvihy, kt. někdy už nejdou napravit, 
zbývá nám jen naděje odpuštění, milosrdenství.
To ovšem ještě neznamená, že se sebou musíme nechat vorat. Nemusíme 
být za blbce. Nemusíme skončit na dlažbě kvůli své dobrotě. Ale měli 
bychom se snažit do světa jaksi propašovat co nejvíc milosrdenství, co to 
jen jde.
Proč? Prtže máme být milosrdní tak jako náš nebeský Otec.
Všimněte si - Neříká se: Buďte milosrdní, aby vám to Bůh oplatil.
Stojí tam jasně, že Bůh už milosrdný je. My se jen máme snažit ho 
napodobit.
Ne proto, že z toho něco budu mít. Dokonce ani proto, že bychom tím snad 
Bohu nějak oplatili jeho služby. Vůbec ne. To bychom pořád dávali málo.
Jde o to, že Bůh už odpustil. Daroval toho tolik, že mu to nikdy 
nedokážeme splatit. Bez nároku na honorář. A my jsme zváni k tomu, 
abychom ho napodobili.
Jestli vůbec lze mluvit o odměně, tak naší odměnou budiž, že se tím jaksi 
přidáme na jeho stranu, staneme se skutečně jeho lidem. Budeme žít ve 
shodě s Bohem. Staneme se součástí Božíhoho díla ve světě. Budeme žít 
Božího lásku ke světu skutečně z první ruky.
To všechno právě milosrdenstvím.
Zkusme tedy být blízko Bohu a buďme milosrdní tak, jako je milosrdný náš
Otec. 

modlitba po kázání: Milý Bože, nemáš to s námi snadné. Strach z trestu 
nebo touha po odměně s člověkem kolikrát pohne snáze než láska. Přesto 
nám denně prokazuješ milosrdenství. Děkujeme ti za to. A prosíme dej, aby 
se milosrdenství i mezi lidmi rozmohlo, a my abychom se ti v novém roce 
přiblížili. Amen.

Ohlášky: Jménem staršovstva vám přeji vše dobré do nového roku.
Zatím nevíme, kdy budeme moct slavit společné bohoslužby. V neděli 
10.1.2021 bohoslužby určitě nebudou a dál vás budeme informovat. 
Prosíme sledujte webové stránky, případně volejte na faru nebo 
kurátorovi.
Na Webových stránkách naleznete odkazy na tištěná kázání, video z 
bohoslužeb, i odkazy duchovní programy naší církve k poslechu i čtení. 
Velice to doporučuji.
V lednu se určitě bude konat opět biblická online. Nejspíš 12.1. v 18 hodin. 
Velice nás mrzí, že ti, kt. neovládají počítač, jsou z toho vyloučeni. Rádi 
bychom to nějak napravili. Zkusíme se domluvit.

přímluvná modlitba + Otče náš: BnOn, na prahu nového roku tě prosíme:
přijmi na naše přímluvné modlitby.
Prosíme tě za pokoj ve světě. Za usmíření. Za překonání nenávisti.
Prosíme tě tedy, přemáhej zlobu a sobectví, lhostejnost i ustrašenost tohoto 
světa a dodávej nám všem optimismus, naději, víru a především lásku.
Prosíme za všechny marně čekající. I za ty, kdo už na nic dobrého ani 
nečekají.
Prosíme za lidi v rozličné nouzi. Hmotné i duchovní. Prosíme o uzdravení –
společnosti i lidí.
Prosíme o podporu pro lidi, kteří mají naloženo příliš velké břemeno. Kt. už
nemohou dál.
Prosíme za pravdu. Je stále těžší a těžší se ve světě orientovat a nesplést se.
Prosíme dej, ať vybíráme správně, ať se nenecháme opít rohlíkem.
Prosíme dej, ať vykročíme tou správnou cestou. A provázej nás na každém 
kroku. + Otčenáš
Poslání: Ef 6,10-17
Požehnání: Ať vám Hospodin žehná a chrání vás,
ať rozjasní Hospodin tvář svou nad vámi a je vám milostiv.
ať obrátí Hospodin tvář svou k vám a obdaří vás pokojem. Amen.
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